
   În ce constă

CREDINȚA 

MEA

„Pentru ca credinţa voastră să fie întemeiată  
nu pe înţelepciunea oamenilor,  
ci pe puterea lui Dumnezeu.”       

(1 Corinteni 2:5).
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         Dragă cititorule, 

A fost un timp, nu prea îndepărtat, în care fi-

ecare dintre noi era nevoit să-și țină credința în 

inimă. Și pentru simplul motiv că cineva dorea 

să-și exprime sentimentele sufletești ce-l legau de 

Creatorul său și-al întregului Pământ risca să 

fie hărțuit de securitate sau să execute ani grei 

de închisoare, întrucât era socotit pericol public 

pentru societate. 
Au existat vremuri, mai mult sau mai pu-

țin îndepărtate, în care a avea o singură filă 

din Scriptură reprezenta caz penal, chiar vred-

nic de moarte. De aceea bucuria descoperirii lui 

Dumnezeu sau înțelegerea vreunui amănunt al 

planului de mântuire conceput de ființele divine 

pentru salvarea din păcat a omului trebuia înă-

bușită sau extrem de prudent împărtășită doar 

cu rudele sau prietenii cei mai apropiați, cei ce 

confereau multă încredere. 
Acum, aceste timpuri au apus (cine știe pen-

tru câtă vreme!??), dar o dată cu ele pâlpâie tot 

mai slab interesul pentru acest subiect, ca și cum



7

În
 ce

 co
ns

tă
 C

RE
D

IN
ȚA

 M
EA

În ce constă credința mea? 
  

„Este imposibil să concepem universul fără 
Dumnezeu și nimeni nu-și poate imagina 

viața fără El drept cauză creatoare.” 
                                            (Marcus Bach)

 
Deși creștinismul este cea mai răspândită religie, este îmbrățișat 

doar de o treime din populația lumii. Dar, deși creștinismul nu a cu-
prins încă întreaga lume, Hristos a biruit-o în totul. 

În zilele noastre, numele de „creștin” onorează pe mulți dintre cei 
ce îl poartă, dar au existat timpuri în care acest cuvânt înspăimânta ini-
mile. Creștinii au făcut altor creștini, de-a lungul veacurilor, tot atât de 
mult rău (sau poate chiar mai mult)  cât au făcut naziștii și comuniștii  
la un loc. 

Ceea ce este trist, este că nici astăzi creștinismul nu este trăit de-
săvârșit. Totuși, Hristos, Întemeietorul și Modelul adevăratului creș-
tinism, l-a trăit chiar în lumea noastră. Deși creștinismul nu reușește 
încă să pună în practică porunca dumnezeiască a iubirii desăvârșite, 
Hristos a dovedit-o în realitate. Mahatma Gandhi, hindus devotat re-
ligiei sale, căruia India îi datorează independența dobândită prin miș-
cările de revoltă nonviolentă inițiate de el, spunea: „Îmi place Cristosul 
vostru, nu-mi plac creștinii voștri. Creștinii voștri sunt atât de diferiți 
de Cristosul vostru!”   

A fi creștin înseamnă nu doar a propaga, ci a trăi efectiv creștinis-
mul. Pentru creștini, religia înseamnă aflarea lui Dumnezeu prin Isus 
Hristos. 

Creștinismul este religia care include în dragostea ei atotcuprinză-
toare pe toți cei ce sunt de altă religie, și chiar pe cei care nu sunt reli-
gioși. Este singura religie în a cărei Carte Sfântă stă scris că dragostea 
trebuie să cuprindă TOTUL (nu doar creștinismul). 

Biblia sau Sfânta Scriptură reprezintă cartea de căpătâi a crești-
nismului. Această carte „ciudată” a fost de-a lungul istoriei cea mai 
prigonită, cea mai disprețuită și cea mai batjocorită, dar, în același timp, 



13

În
 ce

 co
ns

tă
 C

RE
D

IN
ȚA

 M
EA

le face va fi asemănat cu un om nechibzuit care și-a zidit casa pe nisip. 
A dat ploaia, au venit șuvoaiele, au suflat vânturile și au izbit în casa 
aceea; ea s-a prăbușit și prăbușirea i-a fost mare.” (Matei 7:24-27). 

Ce să fac ca să fiu mântuit?
 
„Ce să fac ca să fiu mântuit?”  - aceasta este o întrebare care a fră-

mântat milioane de suflete de-a lungul veacurilor. Este întrebarea pe 
care și-o pun oamenii în zilele noastre ca și acum câteva mii de ani în 
urmă. Ce le vom răspunde?

În timp ce Domnul Hristos era pe pământ, un tânăr bogat i-a adre-
sa și Lui această întrebare. Tânărul s-a apropiat de Isus și L-a întrebat: 
„Învățătorule, ce bine să fac ca să am viață veșnică?”  [Isus] a răspuns: 
De ce mă întrebi: „Ce bine?” Binele este unul singur. Dacă vrei să intri 
în viață, păzește poruncile.” (Matei 19:16-17). Răspunsul dat de Mân-
tuitorul nu a satisfăcut curiozitatea tânărului. El se aștepta la explicații 
ample, dar Domnul i-a dat un răspuns concis, îndreptându-i atenția 
asupra celor zece porunci relatate în Exod 20:1-17 și  menționând  
câteva dintre ele. (Matei 19:18-19).

Cele 10 porunci
 
Cele zece porunci exprimate în cartea Exodului 20:1-17 reprezintă 

un pasaj biblic extrem de scurt în comparație cu cele peste o mie de 
pagini ce completează Cartea Sfântă. Mai mult, pasajul face parte din 
Vechiul Testament, parte a Bibliei considerată mai puțin importantă 
pentru mulți din lumea creștină. Care este atunci motivul aducerii în 
discuție a acestui pasaj de Însuși Mântuitorul? Are el, într-adevăr, le-
gătură cu mântuirea noastră? 

Deși scrisă sub inspirație divină, Biblia are ca autori oameni din 
lumea noastră. Pasajele ei au fost scrise, incontestabil, sub inspirație 
divină pentru că apostolul Pavel spune: „Toată Scriptura este insuflată 
de Dumnezeu…” (2 Timotei 3:16), dar ele exprimă, în general, relatări 
a ceea ce oamenii temători de Dumnezeu au auzit, au văzut cu ochii 
lor sau li s-a descoperit. Autorii cărților sfinte exprimă în limbaj lite-
rar, poetic, uneori filozofic sau narativ ceea ce doresc să transmită, dar 



În
 ce

 co
ns

tă
 C

RE
D

IN
ȚA

 M
EA

16

Nu. Nu este dreptul nostru să apreciem dacă Legea lui Dumnezeu 
este bună sau nu, dacă trebuie sau nu să ținem cont de ea în conduita 
noastră zilnică. Psalmistul David a experimentat avantajele și deza-
vantajele păzirii Legii lui Dumnezeu și a concluzionat într-unul din 
celebrii lui psalmi:

“Legea Domnului este desăvârșită, 
și înviorează sufletul; mărturia Domnului este adevărată 

și dă înţelepciune celui neștiutor.” (Psalmii 19:7).

Nevoia de o lege

„Legile sunt făcute pentru cei înţelepţi,  
nu ca să nu facă rău, ci ca să nu li se facă.”  (Epicur)

Existenţa oricărei guvernări implică existenţa unei legi, a unor nor-
me cu caracter obligatoriu pe baza cărora orice organizaţie își poate 
desfășura activitatea. 

Dacă admitem că Universul nostru este guvernat de un Dumne-
zeu, care, diferit de conducătorii obișnuiţi din această lume, are drept 
de conducere prin faptul că El Însuși este Creatorul, atunci trebuie să 
admitem că există o lege care reglementează relaţia dintre diferitele 
componente ale sistemului pe care-L guvernează. Și cine poate stabili 
cele mai logice și viabile legi, decât Cel care nu doar a conceput și creat 
lumea noastră, dar o și menţine în continuare prin respectarea acestora?

Tot ceea ce înconjoară natura noastră, de la firicelul de praf care 
plutește în lumina razelor soarelui și până la stelele cerului sunt con-
duse de o lege, iar de ascultarea acestor legi depinde ordinea și armonia 
în lumea naturală. Același lucru se întâmplă și cu marile principii ale 
neprihănirii care guvernează viața tuturor ființelor. Bunul mers al uni-
versului depinde de respectarea lor. 
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 � Ucigând sufletul 

În Biblie nu există nici o dovadă că Isus a desființat Legea celor 
zece porunci. Mai mult, El le-a prezentat într-o nouă manieră, contu-
rându-le un înțeles mai amplu. 

În bine cunoscuta predică de pe munte, Isus spunea:
„Ați auzit că s-a zis celor din vechime: „Să nu ucizi; oricine va ucide 

va cădea sub pedeapsa  judecății. Dar Eu vă spun că ori și cine se mânie 
pe fratele său va cădea sub pedeapsa judecății; și oricine va zice fratelui 
său: „Prostule!” va cădea sub pedeapsa Soborului; iar oricine va zice:„Ne-
bunule” va cădea sub pedeapsa focului gheenei.” (Matei 5:21-22).  

Cuvintele noastre pot ucide încrederea, pot ucide speranța, nădej-
dea sau viziunea unei persoane. 

Porunca a șaptea a Legii  

„Să nu preacurvești.”  (Exod 20:14). 

Dicționarul explicativ al limbii române definește „curvia” ca fiind 
depravare, viață destrăbălată, imoralitate. Numai căsătoria este cadrul 
legal pentru relațiile sexuale și orice activitate sexuală care iese în afara 
acestui cadru este o încălcare a poruncii a șaptea și va aduce după sine 
consecințele călcărilor de Lege. 

În Biblie întâlnim doi termeni care fac referire la călcarea poruncii 
a șaptea: curvia și preacurvia (adulterul).    

„Curvia” este termenul care definește „relații sexuale nelegale din par-
tea unei persoane necăsătorite”  (Webstr´s New Colegiate Dictonary)  sau 
„Relații sexuale dintre persoane necăsătorite sau dintre o persoană necăsă-
torită și o persoană căsătorită” (The Advanced Learner´s Dictionary Current 
English). 

„În sens mai restrâns curvia denotă relații sexuale voluntare între o 
persoană necăsătorită și o persoană de sex opus. În acest sens curvarii se 
deosebesc de preacurvari ca în 1 Corinteni 6:9.” (Baber´s Dictionary of 
Theology). 

„Preacurvia (adulterul) definește relația sexuală voluntară dintre 
două persoane dintre care una sau ambele sunt căsătorite. În mod 
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Porunca a opta a Legii

„Să nu furi.” (Exod 20:15)

Porunca a opta protejează proprietatea oricărui om și interzice 
oricui să-și însușească pe nedrept posesiunile altuia, indiferent că este 
vorba de lucruri importante sau aparent neînsemnate. Nu valoarea lu-
crului furat, este cea care conturează gravitatea păcatului, ci fapta în 
sine. 

Ca și în cazul altor porunci, furtul este asociat cu alte păcate: pofta 
și minciuna. În timp ce pofta se produce doar la nivelul minții, furtul 
este materializarea acesteia, iar minciuna are de-a face cu declarații 
false pentru a acoperi faptele săvârșite. 

Uneori, tendința cuiva de a-și însuși lucruri care nu-i aparțin poate 
fi considerată boală psihică cunoscută sub numele de cleptomanie. Un 
om rațional, caracterizat de tărie morală, privește lucrurile din punctul 
de vedere al celui păgubit, nu doar al celui ce profită, chiar dacă duce 
lipsă de ceea ce-l tentează să obțină prin însușire necuvenită de bunuri. 
El nu se bucură să obțină un lucru oferit spre vânzare (la un preț bun) 
de un altul atunci când are suspiciuni că acesta l-a obținut în mod 
nedrept.

Porunca a opta pretinde onestitate în toate amănuntele vieții. Ea 
condamnă îmbogățirea cu ajutorul afacerilor necinstite, cere plata dreap-
tă a datoriilor și salariilor, interzice obținerea foloaselor personale de pe 
urma neștiinței, neglijenței, naivității sau nenorocirii altora. Obținerea 
unui profit din toate acestea va deveni motiv de acuzare la ziua judecății 
lui Dumnezeu. 

Principiul dreptului de proprietate trebuie învățat din copilărie. 
Exemplul părinților va fi cea mai bună lecție pentru copii atât în mo-
dul cum procedează, cât și în cazul aprecierilor pe care le fac în familie, 
acolo unde nimeni din afară nu este de față. Dacă ei tratează cu ușurin-
ță dreptul la proprietate, fie că este vorba de relația cu semenii sau de 
bunurile comune ale societății, copilul va fi dezorientat și poate alege 
să procedeze greșit în viață. Atunci când copiii observă că părinții sunt 
neglijenți față de bunurile încredințate de firma pe care o deservește, 
că nu sunt economi cu proprietatea altcuiva, că nu sunt cinstiți când 
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rice de oricine se teme de Domnul și umblă pe căile Lui! Căci atunci 
te bucuri de lucrul mâinilor tale, ești fericit și-ți merge bine.” (Psalmi 
128:1-2).  

Oamenii își doresc cu ardoare fericirea, dar evită munca. Părinții 
doresc o viață fericită pentru copiii lor, dar îi scutesc de diferite munci 
care le-ar aduce satisfacție și împlinire. Fericirea e la îndemâna noastră. 
Ea izvorăște din rezultatele unei munci oneste.

 � „Să nu furi” pe Dumnezeu  

Dumnezeu a dat primilor noștri părinți ca zestre grădina Eden. 
Aceasta era moștenirea lor. Dar El a pus acolo, în mijlocul ei, ceva ce nu 
le aparținea lor. Un singur pom era al Lui și ei nu aveau dreptul să se ser-
vească din el, dar ei au îndrăznit (spre nenorocirea lor și a întregii ome-
niri) să ia din ce nu le aparținea. Fructul oprit nu i-a ucis. El nu avea în 
el vreo otravă periculoasă, dar gestul lor a schimbat traiectoria omenirii.

Și astăzi Dumnezeu ne oferă binecuvântări din belșug. El ne dă 
putere de muncă și sub binecuvântarea Lui obținem avantajele muncii 
noastre. Dar El are și azi o parte în ceea ce este al nostru pe care pretin-
de să i-o înapoiem. Dumnezeu dorește ca solia păcii Sale să fie făcută 
cunoscută la toți cei ce nu-L cunosc încă și acest proiect umanitar 
trebuie susținut din a zecea parte a venitului nostru. 

„Orice zeciuială din pământ,  fie din roadele pământului,  fie din 
rodul pomilor este a Domnului; este un lucru închinat Domnului…. 
Orice zeciuială din cirezi și din turme… să fie o zeciuială închinată 
Domnului.” (Levitic 27:30.32). 

Dumnezeu nu a stabilit o taxă fixă pentru fiecare; El a stabilit un 
procent pentru ca și cel sărac și cel bogat să poată contribui în egală 
măsură la lucrarea Lui. Biblia spune că noi îl înșelăm (furăm) pe Dum-
nezeu dacă nu îi înapoiem această a zecea parte ce-I aparține de drept. 

„Se cade să înșele un om pe Dumnezeu cum Mă înșelați voi? Dar 
voi întrebați: „Cu ce Te-am înșelat?” Cu zeciuielile și darurile de mân-
care. Sunteți blestemați câtă vreme căutați să Mă înșelați, tot poporul în 
întregime! 

Aduceți însă în casa visteriei toate zeciuielile, ca să fie hrană în 
Casa Mea; puneți-Mă astfel la încercare, zice Domnul oștirilor, și veți 
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vedea dacă nu vă voi deschide zăgazurile cerurilor și dacă nu voi turna 
peste voi belșug de binecuvântare.” (Maleahi 3:8-10)

Ce Dumnezeu minunat! El ne lasă pe noi să alegem dacă îi înapo-
iem ce i se cuvine sau nu. Binecuvântările Lui așteaptă să fie revărsate 
peste noi din belșug, dar noi hotărâm dacă dorim să le primim pe calea 
rânduită de El, sau nu. 

Atunci când diferite oferte bancare au fost lansate oamenii s-au 
îngrămădit să depună sume mari de bani cu scopul de a se îmbogăți, 
primind în scurt timp o sumă mult mai mare decât cea depusă. În 
felul acesta, aparent rentabilă, operațiunea a convins pe mulți să facă 
împrumuturi mai „convenabile” în alte bănci, să-și vândă proprietățile 
și să depună tot ce aveau acolo unde sperau să-și înmulțească venitul în 
cel mai profitabil mod. Și cât de mulți au fost ruinați, câți și-au pierdut 
sănătatea sau chiar viața! 

Dumnezeu făgăduiește un belșug de binecuvântări, dar puțini sunt 
cei care dăruiesc cu conștiinciozitate în „casa visteriei Sale”, adică la bi-
serica lui Dumnezeu a zecea parte din venitul lor. Un studiu atent al 
referințelor Biblice ne conduce la înțelegerea că zecimea nu este un dar 
pe care îl oferim semenilor noștri în nevoie. Ea este folosită doar pentru 
cei ce propovăduiesc Evanghelia și este o sumă care poate fi gestionată 
corect numai de cei rânduiți cu aceasta în cadrul unei biserici organizate, 
nu de persoane individuale. Aceasta este o rânduială divină: „Domnul a 
rânduit ca cei ce propovăduiesc Evanghelia să trăiască din Evanghelie.” 
(1 Corinteni 9:14).

Aparent mai puțin vizibil, cei ce aleg să întoarcă lui Dumnezeu a 
zecea parte din tot ce au primit de la El se bucură de binecuvântări pe 
care cei ce aleargă în disperare după îmbogățire nici nu le observă. 

Porunca a noua a Legii

 „Să nu mărturisești strâmb împotriva aproapelui tău.” (Exod 20:16)

Cunoscută ca o interdicție a tendinței de a denatura adevărul în 
mod intenționat, porunca a noua condamnă orice fel de înșelătorie 
verbală sau scrisă, indiferent dacă ea se aplică în mediul social, politic 
sau diplomatic. 
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Este momentul să luăm o hotărâre acum de a trece de partea ade-
vărului. Este timpul să mărturisim lui Dumnezeu toată vina păcatelor 
noastre, să mărturisim semenilor noștri toate nedreptățile pe care li 
le-am făcut și să ne predăm inimile noastre lui Isus. Doar cu ajutorul 
Său vom birui păcatul, vom putea acorda mai multă atenție cuvinte-
lor noastre, astfel încât ele să reflecte doar adevărul curat. Să evităm a 
răspândi zvonuri al căror subiect nu poate fi verificat, și prin urmare, 
am fi nesiguri de afirmațiile noastre. Aceasta ne va feri de momente 
de apăsare, frământare, neliniște, dezamăgire. Aceasta va da greutate 
vorbelor noastre și va caracteriza conduita noastră. 

În definitiv și noi dorim să fim tratați la fel, să avem în jurul nostru 
oameni sinceri, oameni al căror cuvânt să exprime întotdeauna adevă-
rul.  „Tot ce voiți să vă facă vouă oamenii, faceţi-le și voi la fel” (Matei 
7:12) este regula de aur a comportamentului creștin. 

Porunca a zecea a Legii

„Să nu poftești casa aproapelui tău, să nu poftești nevasta aproapelui 
tău, nici robul lui, nici roaba lui, nici boul lui, nici măgarul lui, nici vreun 
alt lucru, care este al aproapelui tău.” (Exod 20:17).

Porunca a zecea lovește la rădăcina tuturor păcatelor, oprind dorinţele 
egoiste, de unde izvorăsc faptele păcătoase. Și cel care, în ascultare de Legea 
lui Dumnezeu, își controlează chiar și dorinţele nu se va face vinovat de vreo 
faptă rea faţă de semenii săi, căci „pofta, când a zămislit, dă naștere păcatului; 
și păcatul, odată făptuit, aduce moartea.” – spune Biblia (Iacov 1:15).

Porunca a zecea este încălcată la nivelul minții. Ea nu se materiali-
zează în fapte concrete, deși nerespectarea ei atrage după sine călcarea 
altor porunci, cum ar fi: a șaptea, a opta etc. Dacă în cazul celorlal-
te porunci putem simula respectarea lor, am putea deduce că în cazul 
acesteia, problema este mult mai simplă. 

Avem de a face, însă, cu un Dumnezeu care cunoaște nu doar fap-
tele noastre, ci și intențiile ascunse ale inimii, gândurile nerostite ale 
minții noastre. 

Apostolul Pavel citează porunca a zecea ca un argument că esența 
ei dezvăluie și însemnătatea celorlalte porunci. „De pildă, n-aș fi cu-


